
  خراسان ش�مالي: معاون فرهنگي و اجتماعي اداره كل اوقاف و امور 
خيريه خراسان شمالي با بيان اينكه طرح آرامش بهاري در 33 بقعه متبركه 
و امامزاده استان از 28 اس��فند تا نيمه فروردين ميزبان مسافران نوروزي 
است، گفت: اين طرح با حضور 30روحاني اعزامي از قم و تعدادي از روحانيون 
حوزوي و بومي در استان اجرا مي شود. حجت الاسلام علي اكبر صفري با بيان 
اينكه اين طرح با اجراي برنامه هاي متنوع مذهبي، فرهنگي و معرفتي اجرا 
مي شود، گفت: هدف از اجراي طرح آرامش بهاري، تقويت باورهاي ديني و 

بهره مندي از فضاي معنوي امامزادگان براي اقشار جامعه است. 
  كردستان:  استاندار كردستان گفت: بايد از بحران هايي كه در استان به 

وجود  آمده،  مستندسازي كنيم تا تجربياتي 
كه در بحران ها استفاده شده است، در اختيار 
آيندگان قرار گيرد .  عبدالمحمد زاهدي  اظهار 
كرد: در سال جديد بايد آمادگي كامل را هنگام 
وقوع بحران هاي احتمالي داشته باشيم . وي 
ضمن اش��اره به اينكه بارندگي و ذوب شدن 
برف ها امكان به وجود آوردن خسارات را دارد، 

افزود: علاوه بر اينكه سازمان هاي مرتبط كه وظيفه خدمات رساني به مردم 
در روزهاي بحراني را دارند، مابقي ادارات نيز بايد كمك كنند . 

  ايلام: رئيس پليس راهنمايي و رانندگي استان ايلام گفت: در نوروز 96 
همانند سنوات گذشته ازتوان همياران پليس و فرهنگياران ترافيك جهت 
كنترل تخلفات و كاهش سوانح ترافيكي استفاده خواهيم كرد. سرهنگ 
»محسن ناصري« اظهار كرد: متأسفانه 90درصد تلفات ناشي از تصادفات 
با وسايل نقليه موتوري كه همه ساله ميليون ها كشته و مجروح به جاي 
مي گذارد مربوط به كشورهاي درحال توسعه است و كشور ايران با وجود 
داشتن تنها يك درصد جمعيت جهان درچندسال اخير2درصد از تلفات 
انساني حاصل از تصادفات وسايل نقليه درسراسرجهان را به خود اختصاص 
داده است. وي با اشاره به اينكه طرح هميار پليس ويژه دانش آموزان باهدف 
ارتقاي سطح فرهنگ ايمني ترافيك، تقويت انضباط اجتماعي و كاهش 
تخلفات رانندگي اس��ت، افزود: تعداد100هزار نف��ر از دانش آموزان كه 
نقش آفرينان علم و ادب اين استان هستند در آستانه سال جديد همانند 

سال هاي گذشته پليس را در اين طرح ياري خواهند كرد. 
  لرستان: سرپرست اداره كل آموزش و پرورش لرستان با بيان اينكه 
هوشمندسازي مدارس كانكسي مقرون به صرفه نيست، گفت: مدارس 
كانكسي در مناطقي كه صعب العبور بوده و مشكل دارند، نصب مي شوند. 
 خدانظر دريكوند ادامه داد: عمدتاً اين مناطق فاقد جاده، برق و زيرساخت 
لازم هس��تند و دانش آموزان آنجا به تعداد انگش��تان دست نمي رسند. 
بيشترين اولويت براي هوشمندسازي مدارس پايه ششم، متوسطه اول و 
دوم بوده و تاكنون هزار و 280 مدرسه در قالب 2 هزار و 165 كلاس درس 

هوشمندسازي شدند كه 20 درصد اين مدارس روستايي هستند. 

 نخستين كاروان راهيان نور 
دريايي عازم جزيره خارك شد 

فرمانده منطقه دوم نيروي دريايي سپاه     بوشهر
بوشهر از اعزام بيش از 4 هزار نفر از نقاط 
مختلف كشور در ايام تعطيلات نوروزي به جزيره مقاوم خارك خبرداد. 
س��ردارعلي رزمجو هدف از برگزاري اردوهاي راهيان نور را تحكيم پيوند 
ارزشي نسل جوان امروز با حماسه س��ازان دوران دفاع مقدس و آشنايي با 
قابليت ها و توانمندي هاي ام��روز و دوران دفاع مقدس عنوان كرد و گفت: 
برنامه راهيان نور براي حفظ ياد و خاطره شهيدان و الگوگيري از آنان براي 
دفاع از ميهن اسلامي با قوت ادامه دارد.  وي يادآور شد: پارسال 4 هزار نفر 
از 15 استان كشور در اردوهاي راهيان نور دريايي شركت و با اعزام به جزيره 
خارك از يادمان و مزار شهيدان، آثار باستاني، كشتي سوخته و نمايشگاه 
بازديد كردند.  رزمجو با بيان اينكه كاروان هاي راهيان نور دريايي اس��تان 
بوشهر 200نفره هستند يادآور شد: امسال نيز اعزام نخستين كاروان اردوهاي 
راهيان نور دريايي به جزيره خارك از22 اسفند آغازشده و تا 13فروردين 96 
ادامه دارد.  وي گفت: كار انتقال زائران راهيان نور دريايي با چهار فروند شناور 

شامل دو نيرو بر و دو فروند شناور اسكورت انجام مي شود. 

 ط�ي س�ال هاي

مريم احمدي
   گزارش2

اخي�ر ك�م آبي و  
به  خشكس�الي 
اصلي ترين دغدغه و مشكل صنعت كشاورزي در 
بسياري از شهرها و استان هاي كشور تبديل شده 
است. مشكلي كه تنها معلول تغييرات جوي و 
كاهش بارندگي و مصرف بي قاع�ده منابع آبي 
نيست و در بسياري استان ها ردپاي سوء مديريت 
و نبود نگاه كارشناسي در استفاده صحيح و بهينه 
از منابع موجود بيش از عوامل طبيعي خودنمايي 
مي كند. مدت هاست كشاورزي مناطق جنوب 
خوزستان از جمله منطقه ش�ادگان و نخيلات 
كهنسال آن رو به  نابودي است. آن هم در شرايطي 
كه چندين نه�ر در اين منطقه جاري اس�ت كه 
مي تواند بخش اعظمي از زمين هاي زراعي منطقه 
را سيراب كند. با اين حال س�ال ها لايروبي اين 
انهار به عن�وان راهكاري ض�روري براي احياي 
كشاورزي شادگان مورد بي توجهي قرار گرفت و 
زمين ه�اي زراع�ي خش�ك و باي�ر ش�دند. 

    
در حالي كه بسياري از كارشناسان حوزه كشاورزي 
معتقدند نجات كش��اورزي و نخيلات بلند قامت 
شادگان در گرو انجام به موقع و مؤثر عمليات لايروبي 
انهار اين منطقه است اما اين مهم سال هاست مورد 
بي توجهي قرار گرفته است و مسئولان مربوطه با 
توسل به بهانه هاي واهي و نخ نمايي چون بي پولي 
و كم اعتباري و نبود امكانات، دس��ت روي دس��ت 
گذاش��ته اند تا به امروز ك��ه بيش از نيم��ي از 57 
هزارهكتار از اراضي قابل كش��ت ش��ادگان باير و 
هزارها اصله نخل بي حاصل ش��ده است.  وضعيتي 
كه رئيس مجمع نمايندگان خوزس��تان در خانه 
مل��ت آن را بحراني اعلام ك��رده و در اين خصوص 
مي گويد: درهيچ جايي از خوزستان به اندازه شادگان 
موضوع آب در كانون توجه نيست و اين مسئله به 
دغدغه دائمي و يكي از مهم تري��ن اولويت هاي ما 

در پيگيري ها تبديل شده است.  بنا به گفته مجيد 
ناصري نژاد يكي از دلايل اصلي كمبود آب كشاورزي 
و در پ��ي آن كاهش كيف��ي و كم��ي محصولات 
كشاورزي و نخيلات شادگان افت فشار آب در مسير 
رودخانه ها و انهار به دليل وجود موانعي چون زباله ها، 
زائدات و پسماندهاي كشاورزي است كه با لايروبي 

به موقع انهار قابل پيشگيري است. 
   اقداماتي نصفه و بي حاصل

سال گذشته در پي كاهش شديد ميزان توليد خرما 
از نخلستان هاي شادگان و باير شدن هزاران هكتار 
از اراضي كشاورزي موجي از نگراني بين شادگاني ها 
ايجاد شد و بالاخره مسئولان را بر آن داشت تا براي 
لايروبي همه نهرهاي شادگان پاي كار بيايند. همان 
زمان نعمت اله آلبوغبيش، معاون فرماندار شادگان 
در اين خصوص اعلام كرد: به رغم كمبود اعتبارات 
در سال زراعي جاري تقريباً همه انهار فرعي شادگان 
لايروبي شده يا در حال لايروبي است. با اين حال 
با وجود اينكه  عمليات لايروبي با بيل مكانيكي و 

تجهيزات مناسب انجام شده بود اما آنگونه كه بايد 
نتيجه قابل قبولي در پي نداش��ت، چراكه به اين 
اقدام بس��نده كردند و لزوم اصلاح الگوي مصرف 
توسط كشاورزان و متوليان امور آب و كشاورزي، 
ضرورت تأمين آب موردنياز كش��ت هاي مستمر 
به ويژه باغات و نخيلات شادگان و صرفه جويي در 
مصرف آب، توجه به ميزان برداشت از ذخيره سدها 

و منابع آبي موجود، به حال خود رها شد!
اين شرايط سبب شد سال گذشته هم كشاورزان 
و هم نخيل داران دس��ت خالي بمانند و تعدادي 
از آنها حرفه ابا و اجدادي و حتي خانه و كاشانه 
خود را رها كنند و براي يافتن شغل و منبع درآمد 

جايگزين به شهرهاي اطراف پناه برند. 
   اميد شادگاني ها به اقتصاد مقاومتي 

در حالي كه س��ال به س��ال وضعيت كش��اورزي 
شادگان بدتر ش��ده و ميزان برداشت محصول با 
آهنگ سريعي در حال كاهش است، احياي انهار 
و در پي آن نخلستان هاي ش��ادگان در چارچوب 

طرح هاي اقتصاد مقاومتي قرار گرفته و مسئولان 
شهر وعده جان گرفتن دوباره صنعت كشاورزي 
را به اهال��ي داده اند.  احياي 2 ه��زار هكتار زمين 
كشاورزي و 450هزار اصله نخل از جمله اقداماتي 
بود كه بنا به گفت��ه مدير اداره جهاد كش��اورزي 
شادگان در راس��تاي تحقق اقتصاد مقاومتي در 
دستور كار قرار گرفته است.  جبار حمادي در اين 
خصوص مي گويد: به علت كمب��ود اعتبارات در 
سال هاي گذشته امكان لايروبي تمام انهار كه به 
علت رسوبات و سبز شدن علف هاي هرز مسدود 
شده بودند ميسر نبود، به همين علت در چارچوب 
اقتصاد مقاومتي با پيگيري هاي نماينده شهرستان، 
فرمانداري شهرستان و جهاد كش��اورزي زمينه 
همكاري و تعامل ميان شركت نفت و مديريت جهاد 
كشاورزي شادگان در جهت لايروبي و احياي مجدد 
انهار شهرستان فراهم شد.  بنابه گفته اين مسئول 
از مردادماه سال جاري تا دي ماه حدود 30كيلومتر 
لايروبي انهار شادگان توسط بيل هاي تأمين شده 
از شركت نفت و لايروبي 20كيلومتر ديگر از محل 
اعتبارات جهادكشاورزي و بيل هاي تأمين شده از 
سوي سازمان آب و برق و قرارگاه سپاه انجام شده 
است.  اقداماتي كه به احياي بيش از 2هزار هكتار 
زمين و هزاران اصله نخل انجاميده است. ناصري نژاد 
نيز در خصوص اين اقدامات مي گويد: گرفتن بيل 
مكانيكي از نهادهايي مانند شركت نفت، سازمان 
آب و برق، قرارگاه كربلا، ش��ركت نيشكر فارابي و 
ديگر نهادها كه به  طورمعمول هيچ وظيفه اي براي 
لايروبي رودخانه ها ندارند سبب به نتيجه رسيدن 
اين كار ش��د كه در نوع خود يك ركورد محسوب 
مي شود، اين در حالي است كه در چند سال اخير 
هيچ گونه لايروبي صورت نگرفته و قس��مت هاي 
زيادي از مس��ير نهرهاي آب مس��دود شده بود. 
نماينده مردم شادگان در مجلس مي افزايد: ثمره 
اين فعاليت گسترده افزايش برداشت محصولات و 

رونق كشاورزي در سال هاي آينده است.

سال 61 بود كه نخستين بيمارستان ورامين با نام 
شهيد دكتر مفتح كه تنها بيمارستان دولتي در اين 
منطقه بود ساخته شد. طبق گفته هاي مسئولان 
آن زمان تأمين اجتماعي، اين مركز درماني با دارا 
بودن 110 تخت فعال س��هم عمده اي را در زمينه 
خدمات بهداش��تي و درماني جنوب شرق استان 
تهران ايفا مي ك��رد.  افزايش جمعي��ت و افزايش 
ساخت كارخانجات صنعتي در شهرستان ورامين 
وكافي نبودن خدمت رس��اني اين بيمارستان به 
مراجعه كنندگان سبب شد تا با گذشت يك دهه 
از س��اخت اولين بيمارس��تان در اين منطقه اين 
بار س��اخت دومين بيمارس��تان تأمين اجتماعي 
كه به خاطر قيام 15 خرداد م��ردم ورامين به اين 
اس��م نامگذاري ش��ده بود از س��ال 1372 توسط 
شركت خانه س��ازي وابس��ته به تأمين اجتماعي 
آغاز شود و در تيرماه 1378 به بهره برداري برسد.  
اين در حالي بود كه ب��ا توجه به برخي كمبودهاي 
بيمارستان شهيد مفتح  اين بيمارستان به امكاناتي 
از قبيل جراحي مردان، جراحي زنان، زنان و زايمان، 
CCU , POST CCU  ،زايشگاه، اطفال و نوزادان

اتاق عمل، اورولوژي، گوش، حلق و بيني، چش��م، 

عفون��ي، جراحي اعصاب، ارتوپدي تجهيز ش��د تا 
بتواند پاس��خگوي نيازهاي درماني مردم منطقه 
وكارگراني كه در كارخانجات صنعتي اين منطقه 
فعاليت مي كنند باشد.  با اين وجود، درپي افزايش 
تعدادمردم منطقه، كم كم كارايي اين دو مركز به 
حداقل امكانات رسيد به طوري كه برخي مسئولان 
قول هايي در زمينه ساخت مراكز درماني جديد از 

جمله شهرستان قرچك را دادند. 
  امكانات كم درماني در ورامين 

بررسي ها نش��ان مي دهد درحالي كه سعي شده 
تا در اين سه دهه مشكلات درماني وكمبودهاي 
موج��ود در ورامين ب��ه حداقل برس��د ب��ا اين 
وجود گذش��ت زمان موجب ش��د تا اين مشكل 
روز به روزخود را بيش��تر نش��ان دهد.  نماينده 
مردم شهرس��تان هاي قرچك، ورامين و پيش��وا 
در مجلس ش��وراي اس��لامي دراين خصوص به 
»ج��وان« مي گويد:»با توجه به رش��د جمعيت 
در شهرس��تان هاي قرچك، ورامين و پيش��وا در 
ح��ال حاضر دو مرك��ز درماني موج��ود تكاپوي 
نياز مردم را نمي ده��د، لذا بايد مراك��ز درماني 
جديدي ايجاد شود.« سيدحسين نقوي حسيني 

مي افزايد: »در حال حاضر دو بيمارستان شهيد 
مفتح و 15خرداد نزديك به سه دهه است كه به 
مردم منطقه خدمت رساني مي كنند اما در حال 
حاضربا توجه ب��ه افزايش جمعيت ني��از به هزار 
تخت درمان��ي داريم كه بايد هرچ��ه زودتر تهيه 
شود.«  وي ادامه مي دهد: » با وجود تلاش هايي 
كه در اين زمينه انجام شده است تنها اميدمان به 
تكميل و افتتاح بيمارستان 96 تختخوابي قرچك 
است كه با ساخت آن نيز بازهم نيازمند ساخت و 
ايجاد بيمارستان جديد هستيم.« اين اظهارات در 
حالي مطرح شد كه رئيس بيمارستان شهداي 15 
خرداد ورامين نيز در تأييد سخنان اين نماينده 
مجلس مي گويد: »بيمارستان شهداي 15 خرداد 
ورامين داراي 184 تخت مص��وب و 167 تخت 
بيمارستاني فعال است كه از سال 1378 فعاليت 
خود را آغاز كرده اس��ت.«  علي فتحي مي افزايد: 
»درحال��ي ك��ه ظرفيت خدم��ات رس��اني اين 
بيمارس��تان كه متعلق به تأمين اجتماعي است 
بسيار محدود است اما با اين وجود روزانه به بيش 
از هزار و300 نفر بيمار كه به قسمت هاي مختلف 
اين بيمارستان مراجعه مي كنند خدمات مختلف 

درماني ارائه مي ش��ود.« وي ادامه مي دهد: »اين 
درحالي است كه جراحان اين بيمارستان روزانه 
بين 25 تا 35 عمل جراحي مختلف در اين مركز 
درماني انجام مي دهند.« در حال��ي كه در زمان 
س��اخت اين دو مركز درماني شهرستان قرچك 
و پيشوا همگي زيرنظر شهرستان ورامين بوده و 
مجموعاً يك شهرستان بودند، اما در حال حاضر با 
فزوني و گسترش هريك از اين سه شهر هركدام از 
اين مناطق حداقل نيازمند سه بيمارستان مجهز 
و ظرفيت بالا هستند.  رئيس بيمارستان شهداي 
15 خرداد ورامين در اين خصوص مي گويد: » با 
توجه به ميزان جمعيت موجود در شهرستان هاي 
قرچك، ورامين و پيشوا؛ بايد بيش از هزار تخت 
بيمارستاني در بيمارستان هاي شهيد مفتح و 15 
خرداد وجود داشته باش��د اما درحال حاضر اين 
دو مركز درماني ح��دود 300 تخت دارند.« علي 
فتحي مي افزايد: »براي بهبود بخش��يدن به اين 
ش��رايط بايد تعداد تخت هاي اين مركز درماني 
را حداقل به 400 برس��انيم كه براي آن به شدت 

نيازمند همكاري شهرداري ورامين هستيم.«
 بدهي 120ميليوني به شهرداري ورامين 

در حالي كه مسئولان بيمارستان شهداي 15 خرداد 
ورامين براي توس��عه و افزايش تخت هاي درماني 
نيازمند گرفتن مجوز ساخت از شهرداري ورامين 
هستند اما در حال حاضر بدهي 120ميليوني اين 
مركز درماني به ش��هرداري ورامين مانع هرگونه 
توسعه شده است.  شهردار ورامين در اين خصوص 
به »ج��وان« مي گوي��د: »از آنجا كه بيمارس��تان 
شهداي 15 خرداد ورامين بابت عوارض و ماليات 
20 ميليون تومان به شهرداري بدهكار است، لذا 
بايد ابتدا بدهي خود را تصفيه كند.« علي حيدريان 
با بيان اينكه اين جريمه ها براي ساخت و سازهاي 
غيرمجازي اس��ت كه در بيمارس��تان انجام شده 
اس��ت، مي افزايد: »دس��تورالعمل هاي مختلفي 
براي حل اين مشكل به مجموعه بيمارستان داده 
شده اس��ت اما هيچ يك از اين پيشنهادات مورد 
قبول واقع نشده است وبه همين دليل نمي توانيم 
مجوز صادر كنيم.«  وي با اشاره به آخرين راه حل 
براي حل مشكل ادامه مي دهد: »حتي در آخرين 
پيش��نهادي كه داش��تيم از مديريت بيمارستان 
خواستيم به جاي بدهي هايش در قالب تهاتر اقدام 
به درمان بيماران نيروهاي شهرداري كند.« لذا اين 
اختلافات موجب ش��ده تا جلوي هرگونه توسعه 

دراين بيمارستان گرفته شود. 
  قول وزير براي ساخت بيمارستان جديد

چندروز پيش بود كه وزير بهداش��ت و درمان دولت 
يازدهم كه براي افتتاح اورژانس بيمارس��تان شهيد 
مفتح ورامين به اين شهرستان سفر كرده بود اعلام 
كرد تا خرداد 96 بيمارستان قرچك به بهره برداري 
مي رسد.  سيدحسن قاضي زاده هاشمي همچنين قول 
داد پس از افتتاح اين مركزدرماني به زودي بيمارستان 
مجهزي در شهرستان ورامين ساخته خواهد شد تا 

مشكلات درماني مردم منطقه به حداقل برسد. 
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بناها و گنبدهاي تاريخي آذربايجان ش�رقي در معرض تخريب قرار 
گرفته   اند و در سايه بي توجهي مسئولان، مجتمع هاي تجاري عظيم 
جاي آنها را پر مي كند. اين در حالي است كه وجود سازه هاي تاريخي 
از اصلي ترين دلايل رونق بخش گردشگري و جذب توريست خارجي 
محسوب مي شود و بر اساس آمار موجود اين استان سالانه ميزبان بيش 
از 15 هزار گردشگر براي تماشاي گنبدهاي تاريخي مراغه است. حالا با 
اين شرايط مسئولان بدون توجه به ظرفيت هاي اقتصادي موجود دست 
به صدور مجوزهاي احداث مجتمع هاي تجاري بزرگ در كنار گنبدهاي 
تاريخي مراغه مي زنند. در اين راس�تا كارشناس�ان معتقدند انجام 
حفاري هاي عميق، ميراث فرهنگي منطقه را به خطر انداخته است و 
ضروري است علاوه بر توقف پروژه هاي عمراني در نزديكي آثار تاريخي، 
مس�ئولان چاره اي براي حفاظت از بناهاي آس�يب ديده بينديشند. 

    
هرسال با نزديك شدن به سال نو و فصل بهار، بخش گردشگري لباس تازه اي 
بر تن مي كند و آماده ميزباني از هزاران هزار گردش��گر داخلي و خارجي 
مي شود. مسافران نيز از جاي جاي كش��ور به سمت مناطق گردشگري 
مي آيند. در اين ايام بخش گردشگري تاريخي نسبت به ظرفيت هاي ديگر 
توريستي كشور اهميت بيشتري پيدا مي كند و توجه به آثار و صنايع تاريخي 
بيش از گذشته براي مردم و مسئولان اهميت مي يابد. البته مسافران ايام 
نوروز را تنها مسافران داخلي تشكيل نمي دهند و بخش زيادي از آنها را هم 
مسافران خارجي شامل مي شود.  در اين راستا مسئولان استاني نيز با تمام 
تلاش شرايط را براي گردشگرپذير شدن منطقه شان به كار مي گيرند تا 
بالاترين رتبه را در ميزباني از مهمانان نوروزي در كارنامه كاريشان ثبت 
كنند. البته جاي تأسف دارد توجه به بخش گردشگري و ميراث فرهنگي 
فقط به همين ايام ختم مي شود و متوليان در 11 ماه سال فراموش مي كنند 
كه آثار و بناهاي تاريخي به مراقبت هم نياز دارند و شرايط را براي تخريب  
آنها فراهم مي كنند. به عنوان مثال يكي از اقدامات مخرب مسئولان همين 
صدور مجوزهاي مجتمع هاي تجاري در موازات بناهاي تاريخي محسوب 

مي شود و با بي توجهي تيشه به ريشه اقتصاد غيرنفتي كشور مي زنند. 
   بي مهري مسئولان نسبت به ميراث فرهنگي

شهرستان مراغه با داشتن بناها و دو گنبد تاريخي كبود و مدور مراغه در 
حالي جزو مقاصد اصلي گردشگران داخلي و خارجي قرار دارد كه مسئولان 
با صدور مجوزهاي بيشمار براي احداث بناهاي تجاري، دست به تخريب 
اين ظرفيت مهم اقتصادي مي زنند. اين در حالي است كه دو گنبد تاريخي 
اين شهرستان، سالانه ميزبان بيش از 15 هزار گردشگر خارجي است و اين 
آمار نشانگر ظرفيت بالاي گردشگري چنين آثار تاريخي محسوب مي شود. 
علاوه بر اين، شهر تاريخي مراغه در رديف 10 شهر تاريخي ايران قرار گرفته 

و حفظ بناهاي تاريخي آن از اهميت بالايي برخودار است. 
به گفته كارشناسان، اين بناهاي تاريخي در برهه هايي از عصر حاضر به بهانه 
توسعه، محلي براي توسعه تجاري و نه فرهنگي تبديل شده بودند و در حال 
حاضر نيز در ضلع جنوبي اين دو اثر مجتمع��ي تجاري در كمترين فاصله 
ممكن با اين بناها ساخته شده است. گودبرداري هاي اخير نيز موجوديت آنها 
را به خطر انداخته است. علي دلداري، دادستان عمومي و انقلاب مراغه در 
اين راستا مي گويد: با توجه به فعاليت هاي حفاري انجام شده در محوطه اين 
برج ها، دستور توقف هرگونه فعاليت عمراني در اين مكان از سوي دستگاه 
قضايي صادر شده است. لازم به ذكر است كه درباره زمان احداث گنبد كبود 
اطلاعات دقيقي در دست نيست و اين اثر تاريخي در 15 دي سال 1310 
هجري شمسي در فهرست آثار ملي قرار گرفته است.  همچنين برج مدور نيز 
از بناهاي ساخته  شده در دوره سلجوقيان در شهر مراغه بوده كه در فاصله 
10 متري شمال گنبد كبود در مركز شهر مراغه قرار گرفته  و در 15 دي سال 
1310 هجري شمسي به شماره ثبت 136 در فهرست آثار ملي به ثبت رسيده 
است.  با اين تفاسير كه حيات چنين بناهاي تاريخي مي تواند زمينه رونق 
اقتصادي را براي بوميان مناطق تاريخي فراهم كند، حفاظت از آنها را نبايد 
تنها به محدوده زماني نوروز محدود كرد. در اين راستا مسئولان نيز موظفند 

تمام اقداماتي را كه منجر به تخريب بناهاي تاريخي مي شود متوقف كنند.

چشم اميد كشاورزان شادگاني به تحقق طرح هاي اقتصاد مقاومتي است
لايروبي انهار، نجات بخش كشاورزي درحال احتضار شادگان

 ساخت بيمارستان،  چاره كار نيست
 ورامين تجهيزات پزشكي مي خواهد

مردم ورامين در حالي به يكهزار تخت بيمارستاني نياز دارند كه هم اكنون فقط 300 تخت در اين منطقه وجود دارد

درحالي كه نزديك به س�ه دهه از س�اخت و افتتاح دو بيمارستان تأمين 
اجتماعي درجنوب ش�رق ورامين مي گذرد با اين وجود برخي مشكلات 
ازقبيل كمبود امكانات درماني و فرسودگي تجهيزات سبب شده تا اين دو 
مركز نتوانند پاسخگوي نياز درماني جمعيت يك ميليون نفري اين منطقه 
باشند. اين درحالي است كه به گفته مراجعه كنندگان درزمان تعطيلات و 
بخصوص ايام نوروز كه مسافران نيز وارد شهر مي شوند، اين مشكلات نمود 

بيشتري مي يابد. اين كمبودها باعث ش�د تا هفته گذشته وزير بهداشت 
و درمان آموزش پزشكي در مراس�م افتتاح بخش »ام آر آي« بيمارستان 
شهيد مفتح اعلام كند: »براي تأمين نيازهاي درماني مردم منطقه سومين 
بيمارستان ورامين به زودي كلنگ زني خواهد ش�د.« اما آنچه مهم است 
اينكه قبل از ساخت بيمارستان سوم، مراكز درماني قبلي بايد تجهيز شوند 
وگرنه هيچ اتفاقي در زمينه بهداش�ت و درمان ورامي�ن رخ نخواهد داد. 

ميترا شهبازي

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 نوروز نرخ كرايه هاي حمل و نقل عمومي 
در سمنان افزايش نمي يابد  

  سمنان با هماهنگي صورت گرفته با اتحاديه هاي 
سراسر كشور و همچنين استان سمنان، 
نرخ كرايه هاي حمل و نقل عمومي در سفرهاي نوروز 96 افزايش ندارد. 
 داوود فهندژ سعدي، مديركل حمل و نقل و پايانه هاي استان سمنان با 
اعلام اين خبر گفت: با برنامه ريزي انجام شده و هماهنگي صورت گرفته، 
هيچ افزايش قيمتي در حمل و نقل عمومي در سفرهاي نوروزي هموطنان 
اعمال نمي شود و ارائه خدمات به مسافران افزايش مي يابد.  وي افزود: هم 
اكنون فروش بليت به صورت اينترنتي و در دفاتر پيشخوان دولت آغاز شده 
و متقاضيان مي توانند براي سفر نوروزي خود بليت تهيه كنند.  سعدي با 
بيان اينكه تخفيف مناسبي هم از سوي شركت هاي تعاوني براي امسال در 
نظر گرفته شده است. خاطرنشان كرد: با توجه به اينكه در ناوگان حمل و 
نقل عمومي استان سمنان صندلي به ميزان كافي براي جابه جايي مسافران 
وجود دارد، در صورتي كه مردم با كمبود بليت مواجه شدند، مراتب را براي 
رسيدگي گزارش كنند.  مديركل حمل و نقل و پايانه هاي استان سمنان 
افزود: در همين ارتباط، س��امانه نظارتي و كنترلي براي ارزيابي خدمات 
پيش بيني شده و مسافران در صورت مشاهده مشكل در تهيه بليت يا در 

طول محورهاي مواصلاتي، مراتب را به سامانه 141 گزارش كنند. 

شركت 23 هزار نفر اردبيلي در اردوي راهيان نور  
معاون سپاه حضرت عباس)ع( استان     اردبيل
اردبي�ل از اع�زام 23هزار نف�ر از اين 
اس�تان در قالب كاروان راهيان ن�ور به مناطق جنگ�ي خبر داد. 
شفيع حسيني با اش��اره به اعزام كاروان هاي راهيان نور به سه طريق 
دانش آموزي، دانشجويي و بسيج گفت: س��هميه دانش آموزي استان 
13 هزار نفر است كه 12 هزار نفر تاكنون اعزام شده اند و سهميه اعزام 
دانشجويي نيز يكهزار و 500 نفر اس��ت كه در حال حاضر 350 نفر از 
اين تعداد به مناطق شمال غرب اعزام شده اند.  وي بيان كرد: اين اردو 
با هدف يادآوري روزهاي حماسه اي جنگ هشت سال دفاع مقدس و 
گراميداشت ياد و خاطره شهداي والامقام به صورت مداوم در تمامي 
استان هاي كشور برگزار مي ش��ود و معنويت خاصي از حضور در اين 
اردوها وجود دارد كه در هيچ كدام از اردوها ديده نمي شود.  حسيني با 
اشاره به اينكه استقبال از اين اردو مطلوب است، تصريح كرد: ما تمام 
تلاش خود را براي افزايش كميت و كيفيت اين اردو انجام مي دهيم و 
اميدواريم در اعزام اردوها هيچ مش��كلي وجود نداشته باشد تا بتوانيم 
اعزام اردوها را به نحو احسن انجام دهيم و شاهد رسيدن به اهداف مورد 

نظر در راستاي ترويج فرهنگ ايثار و شهادت در استان باشيم. 

 عرقگيري ازگياهان دارويي 
باعث درآمدزايي ساكنان زاهدان شده است  

مدي�ركل آموزش فن�ي و حرفه اي     سيستان و بلوچستان
سيس�تان و بلوچس�تان گفت: در 
راستاي گس�ترش فرهنگ مهارت آموزي و ايجاد اشتغال پايدار 
رشته هاي مهارتي نوين از جمله عرقگيري گياهان دارويي را براي 
توانمند س�ازي بان�وان علاقه من�د راه ان�دازي كرده اي�م. 

محمد جهانتيغي افزود: از طريق تعامل با دستگاه هاي اجرايي از جمله 
بهزيستي سعي در ايجاد مش��اغل خانگي و كم هزينه براي افراد فاقد 
درآمد سكونتگاه هاي غير رسمي زاهدان را داريم.  وي تصريح كرد: اداره 
كل آموزش فني و حرفه اي استان تصميم گرفته است به جاي پرداخت 
وام هاي خوداشتغالي كه عموماً صرف كارهايي جز اشتغال مي شود با 
تأمين تجهيزات و مواد اوليه زمينه درآمدزايي ساكنان سكونتگاه هاي 
غير رسمي را فراهم كند و آنها را به س��مت درآمدزايي از طريق خود 
اشتغالي سوق دهد.  مديركل آموزش فني و حرفه اي استان خاطرنشان 
كرد: بر اس��اس نيازس��نجي از ظرفيت هاي اقليمي ما در استان و نيز 
شناخت ذائقه خريدار با حمايت اسپانسرها مي توان توليدات خانگي 

بانوان را برند سازي كرد و شاهد رونق اشتغال در بين آنها باشيم. 

منطقه آزاد ارس پايلوت زيست محيطي 
مناطق آزاد كشور است 

مدير گردش�گري منطقه آزاد ارس از    آذربايجان شرقي
صرف هزينه 5/ 5 ميلياردتوماني تعريض 
جاده جلفا - نوردوز براي رفع پيچ هاي خطرناك خبر داد و گفت: منطقه 
آزاد ارس پايلوت زيست محيطي مناطق آزاد كشور به شمار مي رود. 
مهدي عباس��ي گفت: منطقه آزاد ارس يك منطقه محلي نيست، بلكه 
رويكردي ملي و بين المللي دارد و با همين رويكرد نيز به استقبال تبريز 
2018 مي رود و با ارائه بسته هاي تبليغاتي اقدامات اجرايي خود را در اين 
خصوص آغاز كرده ايم و به زودي شعار مخصوص ارس در ارتباط با تبريز 
2018 را رونمايي خواهيم كرد.  وي افزود: منطقه آزاد ارس پايلوت زيست 
محيطي مناطق آزاد كش��ور به شمار مي رود و در س��ال جاري به توزيع 
كيس��ه هاي زباله تجديدپذير در منطقه پرداختيم و در سال جديد هم 
اين روند را ادامه مي دهيم؛ ضمن اينكه به مقوله نهادينه سازي فرهنگ 
پذيرش گردشگر نيز توجه جدي داريم.  عباسي تصريح كرد: در راستاي 
رفع كمبود سرويس هاي بهداشتي در طول سه سال گذشته در ضلع غربي 
جلفا 96 سرويس بهداشتي و در ضلع شرقي نيز 124 سرويس بهداشتي 
احداث كرديم و براي آسفالت مسير غرب از جلفا تا كليسا 5 ميليارد تومان 
و در ضلع شرقي نيز 2 ميليارد تومان هزينه كرديم.  وي ادامه داد: در طول 
سه سال گذشته براي مرمت ابناي تاريخي 7 ميليارد تومان اعتبار هزينه 
كرديم.  عباسي با بيان اينكه در سال جاري تنها اكوموزه روستايي شمال 
غرب كشور را در روستاي گلفرج ايجاد كرديم، افزود: موزه سنت استپانوس 
را نيز در سال جاري به بهره برداري رسانديم كه اين كليسا بيشترين آمار 
بليت فروشي مراكز تاريخي و فرهنگي اس��تان را به خود اختصاص داده 
است.  وي حجم سرمايه گذاري پارك آبي منطقه آزاد ارس را 54 ميليارد 

تومان عنوان كرد و گفت: اين پروژه در پروسه احداث دو ساله قرار دارد. 


